
Oświadczenie złożone 

przez senatora Władysława Komarnickiego 

na 54. posiedzeniu Senatu 

w dniu 19 stycznia 2018 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra sprawiedliwości, prokuratora generalnego Zbigniewa Ziobry 

Szanowny Panie Ministrze! 

Z perspektywy adwokatów sytuacja wygląda tak, że organy ścigania nadal nie spieszą się z przekazaniem 

informacji o zatrzymaniu ich klienta ani bez zbędnej zwłoki nie zapewniają im kontaktu z klientem. Nie ma 

za to większych trudności z uzyskaniem konsultacji z obrońcą przez podejrzanych i oskarżonych wezwanych 

do sądu w sprawie karnej. Największym problemem jest to, jak go znaleźć, bo policja i sądy nie udostępniają 

danych i numerów kontaktowych do prawników.  

To tylko część wniosków, które znalazły się w najnowszym raporcie Helsińskiej Fundacji Praw Człowie-

ka na temat skuteczności dostępu do adwokata i realizowania w tym względzie minimalnych standardów 

wynikających z unijnej dyrektywy z 2013 r. (2013/48/UE). Powstał on w oparciu m.in. o analizę ankiet wy-

pełnionych przez obrońców oraz wywiadów z policjantami i pozostałymi funkcjonariuszami w sprawach 

karnych, a także z samymi prawnikami z całej Polski. Okazuje się, że praktycy mają sporo zastrzeżeń przede 

wszystkim co do przewidzianej w dyrektywie możliwości skorzystania z pomocy adwokata na jak najwcze-

śniejszych etapach postępowania, czyli w pierwszych chwilach po zatrzymaniu. Jak zwracają uwagę prawni-

cy, bardzo często jest to kluczowe z punktu widzenia gwarancji prawa do obrony. 

Bardzo proszę o informacje w w/w sprawie. 

Z wyrazami szacunku 

Władysław Komarnicki 

 
 


